
Aalisamennut Pinlarnermullu Naalakkersuisoqarfik 
Departementet for Askerim og Fangst 

NAALAKKER5UI5UT 

GOVERNMENT OF GREENLAND 

MaIa Høy Kuko, Atassut 
Inatsisartut, 

Indgået 

-4JAN.2017 HerI 

NAMMINERSORLUTIK OOARTUSSAT 
GRØNLANDS SELVSTYRE 

INATSIS/-\RTUT ALLATTOOARFIAT 
BUREAU FOR INliTSISARTUT 

BOX 1060 - 3900 NUUK 

Svar på § 37-spørgsmål nr. 277 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til 
Naalakkersuisut. Spørgsmålet er henvist til besvarelse hos mit område. Der er til 
besvarelse af de stillede spørgsmål indhentet oplysninger fra Royal Greenland AIS og 
Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked, Handel og Energi. 

Spørgsmål: 

1. Tiltag om at opstarte indhandlingsted for makrel I fisk i østgrønland Tasiilaq 
hvor langt er man nu med forberedelsen ? 

Svar: Selskabet Gteenland Pelagic Fisheries, bestående af Polar Seafood, 
J-mar og Royal Greenland, havde igennem en periode arbejdet med planer 
om en pelagisk fabrik i Tasiilaq. Disse planer kunne dog ikke realiseres, og 
Greenland Pelagic Fisheries har således ikke længere nogen planer om 
etablering af en pelagiSk fabrik i Tasiilaq . 

2. Hvor seriøst tager Naalakkersuisut om at opstarte indhandlingssted 
Tasiilaq? 

Svar: Naalakkersuisut ser positivt på seriøse initiativer om etablering af 
pelagisk indhandlingssted i Tasiilaq. 

3. Hvad for nogen slags tiltag har man igangsat for at fremme opstart af 
indhandlingsted? 

Svar: Naalakkersuisut har de sidste 3 år oprettet forsøgsfiskeri efter makrel, 
slid og blåhvilling i østgrønland. Dette er udgangspunktet for at få klarlagt 
potentialet for et erhvervsfiskeri samt eventuelle indhandlingssteder. 

4. Såfremt der opstartes en indhandlingssted, hvad for nogen fiskefarfartøjer 
skal kunne indhandle? 

Svar: Dette vil afhænge af projektets udformning. Projektets udformning vil 
skulle være beskrevet af det selskab, som kunne ønske at opstarte et 
indhandlingsanlæg i Tasiilaq. 
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5. Hvad kommer det til al koste at bygge få en indhandlingsted? 

Svar: Royal Greenland oplyser, at deres budget pris var mellem 600-700 
mio.kr. 

6. Hvad er det for nogen kriterier der gør at det kommer til al koste så mange 
penge? 

Svar: Royal Greenland oplyser, at den høje pris skyldes, at der ville være 
tale om en fabrik med meget stor kapacitet samt betydelige investeringer i 
infrastruktur. 

7. Hvem har planer om at få bygget en Indhandlingsted? 

Svar: Det er på nuværende tidspunkt ingen selskaber, som har planer om at 
opføre et pelagisk indhandlingssted i østgrønland 

8. Er der vandforsyning klar i Tasiila? Hva' med elekricitet? 

Svar: Departementet for Erhverv, Arbejdsmarked, Handel og Energi har 
oplyst, at Nukissiorfiit forespurgt om vandforsyningskapaciten og elkapaciten 
i Tasiilaq i relation til dette § 37 spørgsmål har oplyst følgende: 

Nukissiorfiit modtager i perioder ansøgninger om forsyning med el og vand i 
relation til mulig opførelse af nye store fiskefabrikker I Tasiilaq. 

Nukissiorfiit behandler de enkelte ansøgninger i forhold til de ønskede 
levereringsmængder. 

Generelt er der tilstrækkelig vandproduktion til at forsyne en fiskefabrik, 
ligesom Tasiilaq vandværk har den nødvendige kapacitet, til at levere de 
ønskede mængder. Den begrænsende faktor har hidtil været relateret til 
vanddistributionsnettet mellem vandværket og fabrikkens placering. Det kan 
derfor blive nødvendigt, at foretage andre foranstaltninger som eksempelvis 
kunne være et krav om en buffer-vandtank på fabrikken. 

Elforsyningen er begrænset af den til rådighed værende 
produktionskapacitet på vandkraftværket og diesel kraftværket. Nukissiorfiit 
planlægger i 2017 at optimere det eksisterende vand kraftværk, således at 
den producerede effekt forøges væsentligt. Dette omfatter dels tekniske 
forbedringer på vandkraftværket, dels forøgelse af vandreservoir. 
I tilknytning hertil gennemføres der tillige undersøgelser med henblik på 
eventuelt at etablere et supplerende vandkraftværk. Delte er dog p.t. stadig 
på projektstadiet, idet der skal indhentes flere data inden en eventuel 
beslutning herom kan træffes. 

Med venlig hilsen 
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